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مديرکل دفتر طب سنتی وزارت بهداشت با بيان اينكه ۵6 دارو 
گياهی در فهرست بيمه ای کشور قرار دارند، گفت: »مشكل ما اين 
است که پزشكان اين داروها را نمی شناسند و ما در همين راستا 2 
واحد طب سنتی به کريكلوم رشته های علوم پزشكی اضافه کرديم .«
به گزارش سپيد به نقل از باشگاه خبرنگاران، محمود خدادوست 
در خصوص راه اندازی سلامتكده های طب سنتی گفت: »11 سلامتكده 
طب سنتی تيپ در حال احداث داريم که 2 سلامتكده در هفته دولت 
به بهره برداری می رسد.« وی در خصوص ميزان اعتبار تخصيص يافته 
برای ساخت سلامتكده های طب سنتی اظهار داشت: »برای هر کدام 
از 11 سلامتكده در حال احداث 3 ميليارد تومان بودجه تخصيص يافته 

و اين پول به پروژه تزريق شده است.« 
وی ادامه داد: »افزون بر سلامتكده های طب سنتی، کلينيک های 
طب سنتی نيز در 17 دانشگاه علوم پزشكی که رشته محل طب سنتی 

در آنها وجود دارد  و پزشكان متخصص طب سنتی در آنها تربيت 
می شوند،  راه اندازی خواهد شد.«

مديرکل دفتر طب سنتی وزارت بهداشت يادآور شد: »تاکنون ۵٠ 
به مردم خدمت رسانی  سلامتكده و درمانگاه طب سنتی داريم که 
می کنند.«  وی با بيان اينكه ۵6 دارو گياهی در فهرست بيمه ای کشور 
قرار دارند، گفت: »مشكل ما اين است که پزشكان اين داروها را 
به کريكلوم  راستا 2 واحد طب سنتی  ما در همين  نمی شناسند و 
رشته های علوم پزشكی ازجمله پزشكی، دندانپزشكی، داروسازی، 

مامايی، تغذيه و توانبخشی اضافه کرديم.«
خدادوست ادامه داد: »افزون بر اين پزشكان دوره های بازآموزی 
نيز در زمينه طب سنتی می گذرانند همچنين دوره های کوتاه مدت 2٠٠ 
ساعته مهارتی برای پزشكان عمومی در نظر گرفته ايم که تاکنون اين 
دوره ها در دانشگاه های علوم پزشكی مشهد، همدان، ارتش، شهيد 

بهشتی و اصفهان و قم برگزار شده است.« مديرکل دفتر طب سنتی 
وزارت بهداشت يادآور شد: »تلاش می کنيم با برگزاری دوره ها پزشكان 

عمومی را در زمينه طب سنتی و تجويز داروهای گياهی توانمند کنيم.«

۵۶ داروى گياهی در ليست بيمه اى كشور

وعده رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو

دولتاعتمادکندداروراتامینمیکنیم
علی اکبر ابراهیمی 

 

»با اطمينان می گويم که اگر دولت به ما 
را حل  نقدينگی  کند و مشكل  اعتماد 
کند مشكلی برای تأمين دارو نخواهيم 
اتحاديه  رئيس  وعده  اين  داشت«؛ 
ميانه  در  که  است  دارو  واردکنندگان 
کمبود  احتمال  از  امروزه  نگرانی های 
دارو روزنه های اميد را در دل ها روشن 
می کند. وعده ای که اگر جامه عمل به 
خود گيرد بيم بحران دارويی سال های 
نه چندان دور را از اذهان دور می کند.

با سپيد  ناصر رياحی در گفت و گو 
در پاسخ به اين سؤال که اگر تحريم ها 
دوباره برگردد و بحران دارويی سال 92 
اتفاق بيفتد آيا اين آمادگی در شرکت های 
واردکننده دارو و تجهيزات وجود دارد که 
با تحريم ها مقابله کند و کمبود و بحران 
به وجود نيايد؟ گفت: »نگرانی اصلی ما 
کمبود نقدينگی است و وزارت بهداشت 
هم در جريان اين مشكل است؛ بنابراين 
اگر اين مشكل را حل کنند ما راه حل 

کمبودها را پيدا می کنيم.«

باید پول در زمان مناسب به دست 
ما برسد 

وی افزود: »نبايد فراموش کنيم که دارو از 
فهرست تحريم ها مستثنا است و ما می توانيم 
با استفاده از مكانيزم های مختلفی که راهكار 
بلد  تجهيزات  و  دارو  واردکنندگان  را  آن 
توليدکنندگان  دست  به  را  پول  هستند، 
محصول برسانيم و نيازهای خود را تأمين 
نه چندان  اينكه تجربه سال های  کنيم. کما 
دور نيز در اين زمينه وجود دارد و می تواند 

به ما در اين راه کمک کند.«
رياحی اضافه کرد: »با اطمينان می گويم 
که ما مشكلی برای رساندن پول و حواله 
به توليدکنندگان خارجی و تأمين نيازهای 
خود نداريم ولی بايد پول در زمان مناسب 
به دست ما برسد. البته يک شرط اساسی 
در اين  بين وجود دارد و آن اين است که 
دولت مكانيزم های واردکنندگان را بپذيرد.«
در  دارو  واردکنندگان  اتحاديه  رئيس 
»مكانيزم ها  گفت:  مكانيزم ها  توضيح 
راهكارهای پيچيده ای نيستند. برای مثال ما 
درخواست کرديم که مقداری وجه به صورت 

اختصاصی در يكی از بانک های اروپايی که 
تا  تعامل خوبی دارد سپرده کنيم  ايران  با 
نيازی به LC و گشايش اعتبار پيدا نكنيم 
با يک تلكس  بانک  اين  نياز  تا در مواقع 
دستور پرداخت مبلغ خريد را از محل آن 
اعتبار بدهد و ديگر مشكلی برای گردش 
مالی پيدا نكنيم؛ بنابراين راه های متفاوتی 
برای اين منظور وجود دارد که اگر دولت 
طريق  اين  از  می توانيم  کند  اعتماد  ما  به 

مشكلات را حل کنيم.«
رياحی در واکنش به نامه رئيس سازمان 
غذا و دارو به شرکت های واردکننده دارو و 
مواد اوليه و تهديد آنها به قرار گرفتن در 
ليست سياه سازمان غذا و دارو در صورت 
عدم تأمين به موقع مواد اوليه و دارو در زمان 
تحريم ها، گفت: »اين نوعی تاکتيک است که 
از طرف سازمان در پيش گرفته شده ولی 
مخاطب اصلی اين نامه شرکت های خارجی 
مانند کمپانی  LGهستند که تأمين کننده مواد 
اوليه بوده و قصد دارند فروش مواد را به 
ايران قطع کنند. منتها اين روند تغييری در 

شرايط موجود به وجود نخواهد آورد.«

رئيس کميسيون سلامت اتاق بازرگانی 
مجموعه ها  اين  »متأسفانه  افزود:  تهران 
احتمال  به  که  هستند  بزرگی  شرکت های 
زياد دوباره به بازار ايران باز خواهند گشت 
و ما در گذشته نيز اين اتفاقات اين چنينی را 
شاهد بوده ايم؛ زيرا اين شرکت ها به دليل 
کيفيت و قيمت مناسب بازار ايران را در 
اختيار دارند؛ بنابراين می توان به يقين گفت 
که اين نامه خطاب به نمايندگان شرکت های 

خارجی صادر شده و نه ايرانی.«
نوشتن  به  نيازی  اينكه  بيان  با  رياحی 
ما  ديدگاه  »از  کرد:  اضافه  نبود،  نامه  اين 
شرکت های ايرانی می توانند راه هايی را برای 
اين مشكلات پيدا کنند. ولی شايد سازمان با 
اين اقدام خواسته تا اقدام پيش دستانه ای انجام 
داده باشد. ولی می توان گفت که اقدام سازمان 
غذا و دارو در اين خصوص عجولانه بوده 
و واردکنندگان می توانستند با شرکت های 
خارجی مذاکره کرده و مشكل را حل کنند.«

افزود: »آن طور که عنوان شد اين  وی 
اقتصادی  فعالان  طرف  از  درخواست 
مطرح بوده اما به اعتقاد ما اين اقدام نبايد 

صورت می گرفت زيرا هر بخشی نماينده 
و مسئول مربوط به خود را دارد و بايد از 
آنها می خواستند تا برای حل اين مشكل با 
شرکت ها مذاکراتی انجام دهند. بخصوص 
در موضوع کمپانی LG که صادرات ماد 
اوليه بطری سرم به ايران را قطع کرد که 
می توانستيم مشكل را با مذاکره حل کنيم.«

زبان تهدید به صلاح نيست
رئيس اتحاديه واردکنندگان دارو گفت: 
»ما اقداماتی ازاين دست را در گذشته نيز انجام 
داده ايم. برای مثال در گذشته يک شرکت 
سوئيسی صادرات محصولات خود را به 
رئيس وقت  به اتفاق  ما  و  قطع کرد  ايران 
شيبانی(  دکتر  )آقای  دارو  و  غذا  سازمان 
آنها  مذاکرات  در  و  رفتيم  کشور  اين  به 
را قانع کرديم که اين محصولات مصرف 
انسان دوستانه دارد و مشكل حل شد. روش 
مذاکره و حل مشكل هم به اين طريق بود 
که از يک شرکت اتريشی نامه ای به شرکت 
ديگر برديم با اين مضمون که اگر ايرانی ها 
نتوانند پول را پرداخت کنند ما آنها را تضمين 

می کنيم و با اين ترفند توانستيم نياز خو 
را تأمين کنيم؛ بنابراين امروز هم می توانيم 
مسئولان  ولی  کنيم  حل  را  اختلافات 
سازمان زبان تهديد را صلاح می دانند.«
وی در پاسخ به اينكه چرا شرکت های 
خارجی بازار ايران را ترک می کنند؟ گفت: 
»خوشبختانه تا امروز بازگشت تحريمی 
اتفاق نيفتاده که شرکتی مجبور به ترک 
کاری  حوزه  در  ولی  شود  ايران  بازار 
اين  از  قبل  که  کمپانی هايی  هستند  ما 
به صورت اعتباری با ما معامله می کرد و 
جنس برای ما می فرستاد ولی امروز اعلام 
کرده اند که زمان ثبت سفارش بايد مبلغ 
قرارداد پرداخت شود و در تماس با ما 
اعلام می کنند که اگر تحريم ها بازگردد 
راه انتقال پول بسته خواهد شد و آنها 
پيدا  دسترسی  پول خود  به  نمی توانند 
کنند. البته آنها اعتبار شرکت های ايرانی 
را قبول دارند و ما سعی خواهيم کرد تا 
در مذاکرات با اين شرکت ها راهكاری 

برای اين مشكل پيدا کنيم.«
رياحی با اشاره به حذف ارز دولتی 
مواد اوليه و واسطه ای برخی محصولات، 
گفت: »امروز ارز مورد نياز برای تأمين 
مواد اوليه عام مانند مواد واسطه ای و مواد 
اين  دليل  و  شده  حذف  کارخانه ها  اوليه 
اتفاق هم اين است که اين مواد با ارز 42٠٠ 
تومانی وارد می شدند و زمانی که توليد اتفاق 
می افتاد اين محصولات را صادر می کردند 
و ارز حاصل از اين روند را در بازار آزاد 
می فروختند و اين منجر به گردش ارز در 
بازار و به دست آوردن سودهای کلان برای 
برخی شده بود که شبهاتی را هم ايجاد به 

وجود آورد.«
وی ادامه داد: »اما اين اتفاق برای دارو 
نيفتاد و اختيار تصميم گيری در خصوص هر 
ماده اوليه ای که مربوط به دارو و تجهيزات 
پزشكی بود به وزارت بهداشت داده شد. 
ولی اطلاعيه وزارت صمت در خصوص 
رفتن مواد اوليه و ماشين آلات به گروه دو 
اين  ارزی شبهاتی را به وجود آورد ولی 
پوشش  تحت  اقلام  برای  همچنان  استثنا 
وزارت بهداشت قرار داده شد که بايستی 
وزارت بهداشت اين توضيح را می داد که 
محصولات اين وزارتخانه از اين بخشنامه 

مستثنا است.«

نايب رئيس اتحاديه واردکنندگان دارو با بيان اينكه در صورت تحريم  انتظار 
می رود خط توليد شرکت های دارويی متوقف شود، گفت: »عمدتاً مواد اوليه 
و مواد جانبی توليدات داروی داخلی از کشور های خارجی به ويژه چين و 
هند تأمين می شود. حتی شرکت هايی که مواد اوليه دارويی توليد می کنند، 

اکثراً مواد بينابينی و حلال   ها را از کشور های 
ديگر وارد می کنند.«

به گزارش سپيد، اميرحسين معينی  زندی 
شرکت  های  از  بسياری  اينكه  بيان  با 
خارجی از شهريورماه به ايران صادرات 

نخواهند داشت، افزود: »برخی از شرکت های 
هندی به خريداران ايرانی گفته اند بانک های هند به آنها 

دستور داده از ششم آگوست، 1۵ مرداد، به بعد هيچ تراکنش مالی با 

شرکت های ايرانی انجام ندهند تا ببينند وضعيت تحريم های احتمالی چه 
خواهد شد. کره ای ها نيز اعلام کرده اند پس از ماه نوامبر به بعد نمی توانند 
از شرکت های ايرانی پول دريافت کنند و از آنها خواسته  اند اگر قصد خريد 
دارند تا پيش ازاين تاريخ اقدام کنند. شرکت های خصوصی چين  نيز که با 
آمريكايی ها مراوده مالی دارند، علاقه ای به همكاری با 
ايران ندارند؛ به طوری که پس از صحبت های 
که  را  پولی  آمريكا  رئيس جمهور 
شرکت  های ايرانی برای معاملات 
حواله کرده بودند، عودت دادند. 
شرکت  های اروپايی نيز برای 
دريافت پول از ماه نوامبر به 
و  کرده اند  نگرانی  ابراز  بعد 

سفارش های بعد از ماه نوامبر را نمی پذيرند.«
معينی  زندی با ابراز نگرانی از شروع تحريم  ها، به »شرق« گفت: »شنيده می شود 
مقدار دپوی کشور در مقايسه با سال گذشته کمتر است. اين در حالی است 
که شرايط کنونی پيش بينی پذير بود و ماه هاست شرکت های دارويی درباره 
شروع تحريم ها به دولت هشدار داده اند اما متأسفانه اقدامی در اين زمينه 
انجام نگرفت يا اگر هم اقدامی انجام شده، آن را اعلام نكرده  اند. دولت 
بايد با در  نظر  گرفتن شروع تحريم  انبارهای دارويی خود را پر می کرد و 
شايد حالا ديگر برای اين کار دير شده باشد، به اين خاطر که مراحل خريد 
و تأمين دارو و مواد اوليه دست کم سه تا چهار ماه طول می کشد. البته اگر 
دولت تنخواه ريالی در اختيار شرکت ها قرار دهد و ارز لازم را نيز تهيه کند، 
شايد با توجه به اعتبار شرکت های واردکننده و توليد کننده ايرانی بتوان برای 

شش ماه دارو و مواد اوليه مورد نياز کشور را تهيه کرد.«

نایب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو فاش کرد

قطع ارتباط اكثر شركت  هاى خارجی از شهریورماه

اخبــار

مدیرعامل انجمن صرع ایران:

نگران كمياب  شدن دارو هستيم
مديرعامل انجمن صرع ايران درباره مشكلات تأمين داروی 
بيماران  برای  دارو  کمبود  با  »فعلًا  گفت:  صرع  بيماران 
مبتلابه صرع مواجه نيستيم اما نگرانی هايی در اين زمينه 

وجود دارد.«
به گزارش سپيد به نقل از طبنا، داريوش نسبی تهرانی 
اين است که  مبتلابه صرع  بيماران  به  ما  افزود: »توصيه 
حتی برای مدتی داروها را به مقدار بيشتر خريداری و 
ذخيره کنند تا اگر در سفر داروی خود را گم کردند يا 
به هر دليلی داروی آنها از بين رفت با مشكل تأمين دارو 

مواجه نشوند.«
وی با اشاره به اينكه دغدغه اصلی بيماران مبتلابه صرع 
تأمين دارو است، اضافه کرد: »با توجه به شرايط فعلی 
جامعه و نگرانی هايی که با توجه به بحث تحريم ها و وارد 
نشدن داروها حاکم شده، اين مسئله برای بيماران مبتلابه 
صرع بسيار نگران کننده است چراکه استرس و اضطراب 

موجب افزايش شدت تشنج در اين افراد می شود.«
مديرعامل انجمن صرع ايران تأکيد کرد: »به نظر من 
مسئولان وزارت بهداشت اگر در اين زمينه مطمئن هستند 
که می توانند داروهای لازم را برای بيماران فراهم کنند بايد 
اين اطمينان را به بيماران بدهند که مشكلی برای دارو به 

وجود نخواهد آمد.«
نسبی تهرانی يادآور  شد: »اگر مسئولين وزارت بهداشت 
بدانند که احياناً مشكلی در تهيه برخی از داروها چه در 
زمينه توليد داخلی يا واردات به وجود خواهد آمد از الآن 
بايد تمهيدات لازم را در جهت فراهم کردن اين داروها 
چه از نظر توليد يا ذخيره سازی آن به بيماران ارائه دهند 
و با توجه به اينكه در امر حيات اين افراد مصرف داروها 
ضروری است بايد حداقل برای يک سال آينده داروهای 

مربوط به صرع را در اختيار اين افراد قرار دهد.«
وی با تأکيد بر اينكه نگرانی و استرس می تواند حملات 
تشنج و صرع را در اين بيماران افزايش دهد، عنوان می کند: 
»در حال حاضر مشكل و دغدغه اصلی اين بيماران تأمين 
گرانی  بسيار  قيمت  داروها  از  برخی  چراکه  است  دارو 

دارند و افراد برای تهيه آنها با مشكل مواجه می شوند.«

رئیس انجمن داروسازان ایران خبر داد:

تسویه بدهی داروخانه ها و شركت هاى 
پخش دارو تا پایان مردادماه

سرانجام با پادرميانی کميسيون بهداشت مجلس، داروسازان 
به بخشی از خواسته خود خواهند رسيد و تأمين اجتماعی 
قول داد که تا پايان مرداد بدهی داروخانه ها و شرکت های 

پخش دارو را تسويه کنند.
به گزارش سپيد به نقل از فارس، محمدباقر ضيا، رئيس 
به جلسه روز کميسيون  اشاره  با  ايران  انجمن داروسازان 
بهداشت مجلس با مديرعامل سازمان تأمين اجتماعی اظهار 
مكرر  گلايه های  و  متوالی  شكايت های  دنبال  »به  داشت: 
انجمن داروسازان ايران در خصوص تأخير پرداخت مطالبات 
داروخانه ها و توصيه مؤکد رياست مجلس شورای اسلامی به 
کميسيون بهداشت مجلس جهت رسيدگی به موضوع، روز 
گذشته کميسيون بهداشت مجلس با دعوت از مديرعامل 
انجمن  دبير  اينجانب و سجادی  اجتماعی،  تأمين  سازمان 

داروسازان ايران تشكيل جلسه داد.«
وی ادامه داد: »در اين جلسه، مستندات مربوطه از سوی 
تبعات  و  عوارض  و  مطرح  ايران  داروسازان  انجمن  دبير 
طولانی شدن پرداخت های سازمان تأمين اجتماعی تشريح 
شد و پس از بحث های طرفين، مديرعامل تأمين اجتماعی 
ضمن محق دانستن اعتراض داروسازان به مشكلات ناشی 
از تأخير پرداخت مطالبات و تأکيد بر تلاش سازمان به حل 
موضوع، قول تسويه بدهی سال 96 را در مردادماه دادند.«

رئيس انجمن داروسازان ايران افزود: »البته در ادامه اصرار 
مسئولين انجمن داروسازان ايران به حل ريشه ای موضوع 
مقطعی،  راه حل های  به  داروسازان  رضايت  عدم  اعلام  و 
پيگيری مسئله  بهداشت قول  شهرياری رياست کميسيون 

تا حصول پرداخت مرتب بدهی ها را دادند.«
سوی  از  ديرکرد  پرداخت  به  ضرورت  اشاره  با  ضيا 
داروسازان  انجمن  »مسئولين  افزود:  بيمه گر  سازمان های 
گردش  در  سرمايه  و  نقدينگی  حذف  به  عنايت  با  ايران 
شخصی داروسازان بر اثر تأخير پرداخت ها نسبت به احتمال 
وقفه در تأمين داروهای موردنياز هشدار داده و خواستار 
آن شدند که برابر تأکيد قانون، خسارت ديرکرد مطالبات 

پرداخت شود.«


